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In de Commissie voor Buitenlands Beleid, Europese 
Aangelegenheden, Internationale Samenwerking en 
Toerisme werd op datum van dinsdag 21 februari 
2006 de Strategienota Nederland (2005-2009) bespro-
ken met minister Geert Bourgeois, Vlaams minister 
van Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media en 
Toerisme. De bespreking nam de vorm aan van een 
gedachtewisseling. 

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR 
MINISTER GEERT BOURGEOIS

A. Het waarom van de strategienota 

Bij de aanvang van zijn uiteenzetting brengt de minis-
ter in herinnering dat in de Beleidsnota Buitenlands 
Beleid 2005-2009 wordt voorzien dat er voor wat de 
relaties met elk van de buurlanden van Vlaanderen 
betreft, een strategienota zou worden opgesteld. In 
een dergelijke strategienota worden voor de komende 
periode de prioriteiten vastgelegd, de doelstellingen 
bepaald en de instrumenten aangeduid die nodig zijn 
om deze doelstellingen te realiseren. 

Nederland is het eerste land waarvoor zo’n strate-
gienota werd uitgewerkt. Dit omdat Nederland voor 
de Vlaamse Regering op tal van domeinen het meest 
prioritaire partnerland is. Onder andere op politiek, 
ruimtelijk, taalkundig en economisch gebied lopen 
onze belangen immers nogal eens samen met die van 
Nederland. Vlaanderen en Nederland vertonen op 
veel vlakken ook heel wat gelijkenissen. Er is verwe-
venheid en complementariteit op ruimtelijk, taalkun-
dig en cultureel, economische en demografisch vlak. 

Ook inzake natuur en infrastructuur zijn Vlaanderen 
en Nederland erg sterk met elkaar verbonden. Beide 
zijn in de Noordwest-Europese Delta gelegen. Onze 
stadsgebieden, onze havens, autowegen, spoor- en 
waterwegen zijn volledig met elkaar verstrengeld. Dit 
heeft tot gevolg dat er een sterke onderlinge afhan-
kelijkheid is op het vlak van transport, economie, 
natuur en milieu en veiligheid tegen overstromingen 
enzovoort. 

Vlaanderen en Nederland vormen ook één taalge-
bied. Dienaangaande is er reeds een lange historiek 
van structurele samenwerking in het kader van de 
Taalunie en de Commissie Cultureel Verdrag Vlaan-
deren-Nederland. De minister wijst er daarbij op 
dat deze structurele samenwerking nog maar recen-
telijk verder werd uitgediept met de opstart van het 
Vlaams-Nederlands huis deBuren.

Vlaanderen is een van de drie belangrijkste handels-
partners van Nederland en omgekeerd. Nederlandse 

ondernemingen zijn in Vlaanderen goed voor een 
werkgelegenheid van om en bij de 135.000 werkne-
mers. Ze zijn daarmee de grootste buitenlandse werk-
gevers in Vlaanderen. Daarenboven zijn ook nog 
eens duizenden grensarbeiders werkzaam aan beide 
zijden van de grens. Van alle buitenlandse toeristen 
die Vlaanderen aandoen, boeken de Nederlanders 
de meeste overnachtingen. Voor 2003, het laatste 
jaar waarvoor statistische gegevens beschikbaar zijn, 
nemen de Nederlanders zelfs 60 procent van de over-
nachtingen voor hun rekening.

In 2004 woonden ook circa 88.000 Nederlanders in 
Vlaanderen. Dit betekent in concreto dat er meer 
Nederlanders in Vlaanderen wonen dan Marokka-
nen, Italianen, Turken en Fransen samen (zijnde de 
groepen die afzonderlijk genomen de plaatsen twee 
tot vijf  voor hun rekening nemen). 

Naast deze talrijke elementen die Vlaanderen en 
Nederland met elkaar verbinden, valt natuurlijk ook 
niet te ontkennen dat we ook economische concur-
renten van elkaar zijn. Nederlandse actoren zijn vaak 
rechtstreekse concurrenten van Vlaamse tegenhangers 
en omgekeerd. De Vlaamse en Nederlandse belangen 
lopen dan ook niet altijd gelijk. Soms botsen ze zelfs. 
De minister verwijst terzake naar het aantrekken van 
buitenlandse investeringen, onder meer voor wat de 
vestiging van zogenaamde Europese Distributiecen-
tra (EDC’s) betreft. Hetzelfde geldt ook voor het 
binnenhalen van belangrijke buitenlandse contracten 
(onder andere inzake grote baggerwerken, waarvoor 
zowel Vlaanderen als Nederland over grote expertise 
beschikken) en voor de export naar de dichtbije én 
de verre buitenlandse markten. Idem dito voor de 
concurrentie tussen de Vlaamse en de Nederlandse 
havens en voor de concurrentie inzake het aantrek-
ken van buitenlandse toeristen. 

Ook op andere vlakken bestaan er trouwens ver-
schillen tussen Vlaanderen en Nederland. Zo onder 
andere inzake bestuurscultuur en algemene visie 
op een aantal zaken. Meer en meer valt het op dat 
Nederland zich maritiem-angelsaksisch opstelt (o.a. 
in de Europese Unie, in de NAVO en in zijn algemene 
buitenlandse politiek), daar waar men zich hier nog 
eerder continentaal opstelt. De algemene bestuurs-
cultuur – ook wat parlementaire werking betreft 
– verschilt sterk van degene die wij kennen. Hetzelfde 
geldt trouwens voor de onderliggende politiek-eco-
nomische visie die men er in Nederlandse kringen op 
nahoudt. Ook die is een heel stuk meer Angelsaksisch 
georiënteerd dan in Vlaanderen het geval is. 

Naast zaken die Vlaanderen en Nederland bin-
den, bestaan er in bilateraal verband onmiskenbaar 
ook spanningen, in het bijzonder inzake een aantal 
mobiliteits- en infrastructuurdossiers. In dat opzicht 
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spreekt de minister zijn tevredenheid uit over het 
feit dat er door minister Peeters recentelijk toch een 
aantal doorbraken werden gerealiseerd in enkele 
belangrijke dossiers voor de Vlaamse economie in het 
algemeen en de Antwerpse haven in het bijzonder. 

Ook in EU-verband nemen Vlaanderen en Neder-
land soms een verschillende houding aan. Voorbeel-
den hiervan zijn de zeer recente discussie over de 
financiële perspectieven van de Europese Unie voor 
de periode 2007-2013, de dienstenrichtlijn, de haven-
richtlijn en zelfs de positie van het Nederlands in de 
Europese instellingen. Met betrekking tot dat laatste 
stelt Nederland zich namelijk heel wat minder prin-
cipieel op dan Vlaanderen. Hetzelfde geldt trouwens 
mutatis mutandis op het vlak van de multilaterale 
betrekkingen. Door historische omstandigheden is de 
gevoeligheid inzake de bescherming van de culturele 
diversiteit in Nederland immers een stuk geringer dan 
in Vlaanderen. De verschillende opstelling inzake de 
culturele exceptie is een goed voorbeeld van dit ver-
schil in aanvoelen tussen Nederland en Vlaanderen. 

B. Strategische doelstellingen

Na de algemene achtergrondsituering van de rede-
nen voor het opstellen van de strategienota, komt de 
minister tot de eigenlijke strategische doelstellingen 
van het Vlaamse beleid ten aanzien van Nederland.

B.1. Intensiveren van de samenwerking

De eerste strategische doelstelling is gelegen in het 
intensiveren van de samenwerking. Vlaanderen en 
Nederland kennen een grote ruimtelijke, economi-
sche, culturele en demografische verwevenheid en 
complementariteit. Als onderdeel van het Europese 
kerngebied is het dan ook van belang om waar moge-
lijk hun beider dynamiek en slagkracht gezamenlijk 
te versterken. Vlaanderen en Nederland worden op 
verschillende domeinen immers geconfronteerd met 
gedeelde uitdagingen. 

Dit impliceert op de eerste plaats het verderzetten 
van bestaande vormen van samenwerking evenals 
het nastreven van nieuwe vormen van gezamenlijke 
strategie- en beleidsvorming, het opzetten of  verder 
uitbouwen van gemeenschappelijke beheersstruc-
turen en het gezamenlijk en geïntegreerd optreden 
naar derde landen. Er dient ook gestreefd te worden 
naar meer beleidsafstemming inzake verschillende 
beleidsdomeinen. Bestaande en nieuwe gezamenlijke 
projecten en programma’s moeten verder worden 
uitgevoerd dan wel ontwikkeld. De samenwerking 
van operationele diensten moet verder worden uitge-

bouwd, terwijl ook de  samenwerking van partners 
op decentraal vlak gestimuleerd dient te worden. 
Om te kunnen leren uit elkaars best practices dienen 
informatie-uitwisseling en kennisdeling verder te wor-
den nagestreefd. 

B.2. Een stevige positie van Vlaanderen als duurzaam 
logistiek knooppunt in Europa

Een tweede strategische doelstelling bestaat in de con-
solidatie en versteviging van de positie van Vlaande-
ren als duurzaam logistiek knooppunt in Europa. In 
concreto moet dit gebeuren door het optimaal benut-
ten van de ruimtelijke en economische potenties, door 
het vrijwaren van de duurzame groeimogelijkheden 
voor de Vlaamse havens en door het optimaliseren 
van de verkeers- en vervoersverbindingen. 

Daartoe wil de minister de politieke en ambtelijke 
intern-Vlaamse en intern-Belgische afstemming rond 
de infrastructuurdossiers versterken. Evenzeer moet 
er strategisch overleg gevoerd worden met Nederland 
en moeten er gemeenschappelijke lange en halflange 
termijnvisies ontwikkeld worden inzake het beleid en 
het beheer ten aanzien van de Schelde en de Maas met 
het oog op het – waar mogelijk en wenselijk – realise-
ren en versterken van gemeenschappelijke beleids- en 
beheersstructuren voor de beide rivieren. Samen met 
Nederland moeten diverse specifieke projecten wor-
den voorbereid en/of  uitgevoerd die rechtstreeks of 
onrechtstreeks bijdragen tot de verdere uitbouw van 
de logistieke centrumfunctie, die Vlaanderen – samen 
met Nederland – in Europa bekleedt. Terzake wijst 
minister Bourgeois erop dat dit gegeven voorname-
lijk binnen de bevoegdheden van de ministers Peeters 
en Van Brempt valt. Voor een gedetailleerd overzicht 
van de vele acties op deze beleidsdomeinen verwijst 
hij de commissieleden dan ook naar de betreffende 
vakministers. 

B.3. Een positieve beeldvorming van Vlaanderen in 
Nederland

Het versterken van de positieve beeldvorming van 
Vlaanderen in Nederland vormt de derde strategische 
doelstelling van het Vlaamse beleid. Hiervoor is de 
minister – in tegenstelling tot wat het geval is voor de 
tweede strategische doelstelling – ten volle bevoegd. 
Deze doelstelling impliceert het actief  bewerken van 
de Nederlandse markt met het oog op het aantrek-
ken van Nederlandse toeristen en investeringen naar 
Vlaanderen. Dit moet leiden tot een consolidatie en 
versterking van de Vlaamse positie in Nederland op 
toeristisch en ondernemingsvlak. 
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Op het vlak van het internationaal ondernemen 
impliceert dit het maximaal uitspelen van de sterke 
punten van Vlaanderen door gericht en proactief  
te werken op een aantal kansrijke sectoren die de 
Vlaamse overheid in overleg met de Vlaamse eco-
nomische spelers zal bepalen. Het veronderstelt ook 
dat er een coherente strategie wordt ontwikkeld voor 
het benaderen van potentiële Nederlandse inves-
teerders door proactief  te werken op enkele speci-
fieke sectoren, met name: chemie, ICT, life sciences, 
logistiek en automotive. Hiertoe zullen de banden 
tussen het Vlaams Agentschap voor Internationaal 
Ondernemen en de verschillende organisaties in het 
Nederlandse werkveld, waar mogelijk, nauwer wor-
den aangehaald. Meer algemeen zal de positieve 
beeldvorming over Vlaanderen in Nederland wor-
den versterkt, door de valorisatie van de expertise en 
het vakmanschap van Vlaanderen in verschillende 
beleidsdomeinen actief  uit te dragen in Nederland. 
Dit gegeven komt ook aan bod bij de bepalingen in 
de strategienota aangaande de politieke en ambtelijke 
contacten met Nederland. 

B.4. Samenwerking binnen de Europese Unie en binnen 
het multilaterale kader

Met betrekking tot deze strategische doelstelling 
wijst minister Bourgeois erop dat Vlaanderen inten-
sief  samenwerkt met Nederland binnen de Europese 
Unie en in het multilateraal kader voor wat betreft de 
implementatie en uitvoering van de regelgeving, het 
komen tot gemeenschappelijke standpunten en het 
gezamenlijk wegen op de besluitvorming. 

Waar zulks opportuun en mogelijk is, moeten Vlaan-
deren en Nederland gezamenlijke standpunten 
innemen inzake Europese en multilaterale dossiers, 
kwestie van zo te kunnen wegen op de Europese 
en multilaterale besluitvorming. Met name in een 
Europa van 25 lidstaten worden clusters steeds 
belangrijker. Deze kunnen leiden tot synergieën, tot 
meerwaarden en tot een meer significante impact op 
de besluitvorming. Dienaangaande hoeft het echter 
geen betoog dat Vlaanderen en Nederland niet altijd 
op dezelfde golflengte zitten (cf. de hoger vermelde 
atlantisch-continentale dualiteit).

Een en ander veronderstelt ook het gezamenlijk 
bepalen van de prioriteiten en de structuren voor het 
beheer van de grensoverschrijdende programma’s in 
het kader van de Europese structuurfondsen na 2006. 
Het hoeft geen betoog dat dit voor beide partijen 
uitermate voordelig kan zijn. 

Tevens moet er een gezamenlijke strategie worden 
vastgelegd en uitgevoerd met betrekking tot de ver-
dragen inzake de Schelde en de Maas en met betrek-
king tot de uitvoering van de Kaderrichtlijn Water, 
enzovoort. 

Ten slotte moet ook de Vlaams-Nederlandse samen-
werking worden gestimuleerd in het kader van pro-
gramma’s die in het bijzonder door de Europese Unie 
worden ontwikkeld en die kunnen worden ingezet bij 
het streven naar het realiseren van de doelstellingen 
geformuleerd in het kader van de Lissabonstrategie.

C. CONCRETE AANBEVELINGEN

Ter verwezenlijking van de vier hoger genoemde stra-
tegische doelstellingen worden in de strategienota 
ook concrete aanbevelingen geformuleerd. 

C.1. Instrumenten

De bestaande verdragen, samenwerkingsakkoor-
den en memoranda van overeenstemming moeten 
optimaal worden ingezet. Er dient meer bepaald te 
worden nagegaan of  er niet nog meer uit deze reeds 
bestaande, en vaak erg goed werkende, instrumenten 
kan worden gepuurd. In het licht daarvan opteert 
Vlaanderen dan ook uitdrukkelijk niét voor het slui-
ten van een overkoepelend algemeen samenwerkings-
akkoord met Nederland. Specifieke sectorale (soms 
multisectorale) verdragen zijn uit hun aard immers 
beter geëigend voor het bieden van concrete oplossin-
gen voor bepaalde grensoverschrijdende problemen 
en/of voor het geven van een antwoord op gezamen-
lijke uitdagingen. Het voorbeeld van de recent onder-
tekende Scheldeverdragen bewijst dit ten overvloede. 
Een alles omvattend algemeen verdrag zou geen 
soortgelijke flexibele dynamiek kunnen bieden.

C.2. Samenwerking op taalkundig en cultureel vlak via 
de bestaande verdragen

De minister trekt zijn algemene redenering ook door 
voor wat de samenwerking op taalkundig en cultureel 
vlak betreft. Ook hier dient gewerkt via de bestaande 
verdragen. Het betreft hier in casu het Verdrag inzake 
de Nederlandse Taalunie voor wat betreft de domei-
nen taal, onderwijs van het Nederlands en letteren en 
het Cultureel Verdrag Vlaanderen-Nederland voor 
wat betreft de domeinen cultuur, onderwijs, weten-
schappen en welzijn. Dienaangaande preciseert de 
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minister dat er wel gestreefd wordt naar een inten-
sieve samenwerking en afstemming tussen die beide 
verdragen, maar dat ze hoe dan ook naast elkaar zul-
len blijven bestaan. 

C.3. Standpunt van de Vlaamse Regering in verband 
met de toekomst van de Benelux

Met betrekking tot de toekomst van de Benelux wenst 
de Vlaamse Regering in het najaar tot een stand-
puntbepaling te komen. Daartoe werd een beleids-
voorbereidende studie gegund aan de Katholieke 
Universiteit Leuven. Het onderzoek in kwestie loopt 
momenteel. Nu reeds kan geconstateerd worden dat 
Nederland, in het kader van een heronderhandeling 
van het Beneluxverdrag, groot belang hecht aan de 
toekomstige Vlaamse inbreng in dit gegeven. Dit 
houdt een erkenning in van de veranderde constituti-
onele realiteit in België. Iets waarvan het besef overi-
gens maar zeer geleidelijk gegroeid is in Nederland. 

C.4. Versterking van de Vlaamse vertegenwoordiging 
in Den Haag

Een en ander zal ondersteund worden door een ver-
sterking van de Vlaamse vertegenwoordiging in Den 
Haag. Deze uitbreiding van de personeelsbezetting 
zou meer bepaald gerealiseerd moeten worden vanaf 
het begrotingsjaar 2007. Vanaf  dan zouden de bud-
getten voor Buitenlands Beleid immers opnieuw moe-
ten gaan stijgen. Daarnaast zal de synergie tussen de 
verschillende diensten die in de Vlaamse vertegen-
woordiging gehuisvest zijn verder worden opgedre-
ven. Dit laatste mee in uitvoering van de in het kader 
van de operatie Beter Bestuurlijk Beleid besliste 
integratie van Buitenlands Beleid, Ontwikkelings-
samenwerking, Buitenlandse Handel en Toerisme in 
‘Internationaal Vlaanderen’. Deze integratie moet tot 
een intensere samenwerking leiden op het terrein en 
in casu op de buitenlandse posten van Vlaanderen.

C.5. Belang van de bilaterale regeringscontacten

Alle leden van de Vlaamse Regering onderschrijven 
het belang van bilaterale contacten met hun Neder-
landse ambtsgenoten en nemen het engagement 
om hier invulling aan te geven in de periode 2005-
2009.  Deze rechtstreekse, persoonlijke contacten 
van bewindvoerder tot bewindvoerder zouden in niet 
geringe mate moeten bijdragen tot beleidsafstemming 
en, waar mogelijk en opportuun, tot gezamenlijke 

standpuntbepaling op niveau van de Europese Unie 
en op multilateraal niveau. Bij wege van voorbeeld 
verwijst de minister, voor wat zijn eigen bevoegd-
heden betreft, naar de problematiek van de digitale 
themakanalen. Zowel Vlaanderen als Nederland heb-
ben dienaangaande eigen opties genomen. Het zal nu 
zaak zijn om na te gaan of  er of  er voor bepaalde 
projecten samenwerking mogelijk is. In dat licht 
spreekt minister Bourgeois ook zijn tevredenheid uit 
over een recent in de Nederlandse Tweede Kamer 
aangenomen motie, waarin voorgesteld wordt dat er 
hierover, waar mogelijk, samengewerkt zou worden 
met de Vlaamse publieke omroep.

C.6. Diepgaander ambtelijk overleg

Naast de hoger genoemde directe politieke contac-
ten – die door de overladen agenda van de betrok-
ken bewindslieden per definitie altijd wat vluchtig 
van aard zijn – verwelkomt de Vlaamse Regering ook 
diepgaander ambtelijk overleg met Nederland. Dit in 
het bijzonder op de domeinen leefmilieu en natuur, 
landbouw en visserij, ruimtelijke ordening, onderwijs, 
volksgezondheid, werk en sociale economie. Waar 
nodig zullen de leden van de Vlaamse Regering dan 
ook het initiatief  nemen om in samenspraak met hun 
Nederlandse collega’s impulsen te geven voor struc-
tureler ambtelijk overleg op die terreinen. 

C.7. Nulmeting van het imago van Vlaanderen in 
Nederland

Met betrekking tot de organisatie van een nulmeting 
in verband met het imago van Vlaanderen in Neder-
land kan de minister meedelen dat de aanbesteding 
lopende is. De gunning zelf  is nog niet gebeurd. Het 
hoeft daarbij geen betoog dat het voor ons van groot 
belang is te weten hoe men in Nederland over Vlaan-
deren denkt. Dit gegeven moet ook evolutief  opge-
volgd kunnen worden. We moeten permanent weten 
waar de eventuele problemen en pijnpunten zitten, 
kwestie van tijdig te kunnen bijsturen. De resultante 
van de nulmeting moet dus een actieplan zijn dat 
gericht is op een versterking van het Vlaamse imago 
in Nederland.

C.8. Interdepartementaal overleg

Het voeren van een coherent beleid ten aanzien van 
Nederland vergt natuurlijk ook binnen de Vlaamse 
overheid de nodige afstemming. Naargelang het 
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noodzakelijk en wenselijk is, zullen er dan ook per-
manente of  tijdelijke interdepartementale over-
legstructuren worden opgezet om het buitenlands 
beleid van Vlaanderen ten aanzien van Nederland te 
stroomlijnen.

C.9. Afstemming met de federale overheid

Uiteraard is in deze ook afstemming vereist met de 
federale overheid, die instaat voor de behartiging 
van een aantal Belgisch-Nederlandse dossiers die van 
groot belang zijn voor Vlaanderen. Het voorbeeld bij 
uitstek van een dergelijk dossier is natuurlijk dat van 
de IJzeren Rijn. Dit toont overduidelijk het belang 
aan van een goed gestructureerd en continu overleg 
met de federale overheid. 

C.10. Maatschappelijke ‘stakeholders’

Een verdere evidentie is gelegen in het feit dat grondig 
moet worden nagegaan of  een stimulerend optreden 
van de Vlaamse en de Nederlandse overheid mogelijk 
is om het middenveld, de zogenaamde ‘stakeholder’ 
bijeen te brengen en te betrekken bij de Vlaams-
Nederlandse dossiers. 

C.11. Afstemming met de provinciale en lokale overhe-
den

In dezelfde zin hecht de minister ook groot belang 
aan een goede afstemming met de provinciale en 
lokale overheden inzake die Vlaams-Nederlandse 
dossiers waarvoor zij belangen en verantwoorde-
lijkheden delen. Hij zal er dan ook naar streven het 
overleg te versterken, vooral binnen de bestaande 
structuren. In het bijzonder ziet de minister hier ook 
een opportuniteit weggelegd in het kader van het in 
oprichting zijnde Vlaams-Europees Verbindings-
agentschap (VEVA), aangezien Nederland ook reeds 
in Brussel aanwezig is met een eigen verbindings-
agentschap waarin ook zijn provinciale en lokale 
overheden zijn opgenomen. Aan Vlaamse kant zullen 
in het VEVA immers ook VVSG en VVP betrokken 
worden. Ook tussen de respectieve provinciale over-
heden en lokale overheden kan het op die manier tot 
gemeenschappelijke standpuntbepaling, beleidsaf-
stemming en uitwisseling van best practices ten aan-
zien van Europa komen. 

C.12. Financiële verdeelsleutels

Aangaande de kwestie van de financiële verdeelsleu-
tel die best wordt gehanteerd in de samenwerking 
met Nederland wil de Vlaamse Regering vooral een 
pragmatische houding aannemen. Dit betekent in 
concreto dat er niet gewerkt zal worden met een vaste 
verdeelsleutel, maar dat de verdeelsleutel naargelang 
het beleidsdomein en naargelang het geval een andere 
invulling kan krijgen. 

D. Uitdagingen per beleidsdomein

Afsluitend wijst minister Geert Bourgeois er nog op 
dat in een achtergronddocument bij de Strategie-
nota Nederland ook een hele reeks uitdagingen per 
beleidsdomein zijn opgenomen. Voor nadere duiding 
bij elk van deze beleidsdomeinen verwijst hij de com-
missieleden naar de bevoegde vakministers. 

II. BESPREKING 

A. VRAGEN EN OPMERKINGEN VAN DE 
LEDEN

A.1. Tussenkomst van de heer Luc Van den Brande

De heer Luc Van den Brande feliciteert minister 
Bourgeois met zijn initiatief om een omvattende stra-
tegienota op te stellen over de Vlaams-Nederlandse 
betrekkingen. De optie om dergelijke strategienota’s 
op te stellen voor elk van onze buurlanden was trou-
wens ook reeds geformuleerd in de beleidsnota van 
de minister. Dat de eerste van die aangekondigde sta-
tegienota’s over Nederland gaat is volkomen logisch, 
gezien de prioritaire plaats die dat land inneemt in 
het Vlaams buitenlands beleid. Daarenboven was het 
hoog tijd dat Vlaams-Nederlandse samenwerking 
weer eens wat meer naar voor geschoven werd.  

Het hoeft daarbij geen betoog dat de verhouding met 
Nederland in diverse opzichten toch wat bijzonder is. 
In Vlaanderen leeft met name de indruk dat de liefde 
voor Nederland niet altijd wederkerig is, terwijl men 
het hier soms ook wat moeilijk heeft met de boven de 
Moerdijk heersende regentenmentaliteit en de soms 
wat erg geprononceerde mercantiele opstelling van 
onze noorderburen. Een en ander noopt Vlaanderen 
dan ook om de zaak erg pragmatisch en realistisch te 
benaderen. Daarom dient in de eerste plaats dan ook 
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de bestaande samenwerking met Nederland te wor-
den geconsolideerd en waar nodig versterkt. 

Bij de betrekkingen met Nederland zijn de gefor-
muleerde strategische en operationele doelstellingen 
in wezen slechts afgeleiden van de politieke wil om 
samen te werken met Nederland. Die politieke wil 
om iets te doen is dus de primaire factor. Die poli-
tieke wil moet insgelijks van beide kanten komen. 

In het verlengde hiervan laat de heer Van den Brande 
nog opmerken dat het conceptueel ook van het groot-
ste belang is dat de betrekkingen van Vlaanderen met 
die landen waar het een vertegenwoordiging heeft als 
een totaalpakket zouden worden benaderd. Hij ver-
zet zich dan ook tegen een hokjesmentaliteit waarin 
de verschillende vakministers ongecoördineerd elk 
een eigen stuk buitenlandbeleid zouden voeren. Als 
Vlaanderen een algemeen politiek vertegenwoordiger 
heeft in een bepaald land (in casu wat men vroeger 
een gemeenschapsattaché noemde) dan moet deze, 
qua taakstelling, voorrang krijgen op eventueel daar 
ook aanwezige vakvertegenwoordigers. Ter zake ver-
wijst de spreker naar de op 17 januari 1995 gemaakte 
afspraak luidens dewelke het politieke overleg (op het 
hoogste niveau) tussen de Vlaamse Regering en de 
Nederlandse regering de basis vormt voor de Vlaams-
Nederlandse samenwerking. Dit gegeven blijft wat 
onderbelicht in de voorliggende strategienota. 

De heer Luc Van den Brande is het verder niet eens 
met de bewering in de beleidsnota als zou er de afge-
lopen jaren occasioneel politiek overleg zijn geweest 
tussen Vlaanderen, in casu de Vlaamse Regering, en 
de drie Zuid-Nederlandse provincies. In de periode 
1999-2004 is dit overleg integendeel gradueel uitge-
doofd. Het zou met name wat zijn vastgelopen op 
de ongelijksoortigheid van de bevoegdheden. Neder-
landse provincies hebben immers meer bevoegd-
heden dan Vlaamse provincies, terwijl de Vlaamse 
Regering dan weer een grotere bevoegdheid heeft 
dan de Nederlandse provincies. Volgens de spreker 
mag men zich in deze echter niet blind staren op de 
bevoegdheidskwestie. Een degelijke samenwerking 
in concrete dossiers kan er slechts komen door een 
bestendig en permanent contact tussen de politieke 
en administratieve verantwoordelijken. Hij drukt dan 
ook zijn ongenoegen uit over het feit dat de vorige 
Vlaamse Regering dit contact opzettelijk heeft laten 
doodbloeden. Dit was een strategische blunder die zo 
snel mogelijk zou moeten rechtgezet worden.

Een volgende bemerking van de heer Van den Brande 
betreft de in de beleidsbrief  geponeerde stelling lui-
dens dewelke er een groot volkenrechtelijk verschil 

zou zijn tussen de staat Nederland en de deelstaat 
Vlaanderen. Dit klopt zijns inziens slechts gedeel-
telijk. Voor de eigen exclusieve bevoegdheden kan 
Vlaanderen immers ook verdragen sluiten overeen-
komstig de regels van het internationale rechtsver-
keer. Een ietwat meer genuanceerde formulering ware 
dus op haar plaats geweest in de strategienota. 

In het licht van de verschillende verbanden waar-
van Vlaanderen en Nederland deel uitmaken (onder 
andere de Europese Unie, de Benelux enzovoort) en 
de geheel nieuwe werkelijkheid die er de afgelopen 
decennia gegroeid is, dringt het opzetten van een 
meerlagige samenwerking zich volgens de heer Van 
den Brande op. Men moet in dat kader nagaan hoe 
men op een realistische en pragmatische manier tot de 
nodige politieke afspraken kan komen. De Vlaams-
Nederlandse belangengemeenschap overstijgt immers 
de bestaande verdragen. Alle middelen en middens 
(economisch, sociaal) moeten mee ingezet worden 
om deze levende werkelijkheid gestalte te geven. 

Een volgend punt dat de spreker wenst aan te halen 
is de vraag hoe er in de nabije toekomst moet wor-
den omgegaan met het Beneluxverdrag. En dan meer 
bepaald wat het antwoord moet zijn op de kwestie 
van het al dan niet verlengen van dit verdrag. Zijns 
inziens is het zo goed als uitgesloten dat het verdrag 
zondermeer stilzwijgend verlengd zou worden. Min-
stens moet de Belgische constitutionele realiteit tot 
uiting komen in een vernieuwd Beneluxverdrag, het-
geen nu nog steeds niet het geval is. Dit laatste trou-
wens mee ten gevolge van een zekere onwil bij de 
Belgische diplomatie. 

Hoewel vele zaken al in andere gremia geregeld zijn, 
ziet de spreker zelf  wel nog een zekere toekomst weg-
gelegd voor de Benelux. Dat deze organisatie het 
vermogen heeft om zichzelf  heruit te vinden, wordt 
trouwens aangetoond door de recent in de schoot van 
de Benelux opgezette samenwerking inzake drugbe-
strijding. Als institutionele veruitwendiging van een 
niet-onaanzienlijke transnationale belangengemeen-
schap hoeft het de Benelux ook in de toekomst niet 
aan nuttige taken te ontbreken. 

De heer Luc Van den Brande erkent verder volmon-
dig dat de verhouding tussen Nederland en Vlaande-
ren op sommige domeinen van eerder concurrentiële 
aard is. Zulks hoeft echter niet noodzakelijk een 
beletsel te zijn voor goede betrekkingen. Ter zake 
verwijst hij naar de deontologische code die recent 
werd afgesproken tussen Zeeland en Vlaanderen 
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betreffende het elkaar niet afsnoepen van investerin-
gen. Zijns inziens zou deze overeenkomst ook moeten 
worden doorgetrokken naar de provincies Noord-
Brabant en Nederlands Limburg. 

Met betrekking tot de respectieve financiële bijdra-
gen van Vlaanderen en Nederland aan projecten is 
de heer Van den Brande de mening toegedaan dat 
zoveel mogelijk naar gelijkwaardigheid moet worden 
gestreefd. Ter zake moet met name lering worden 
getrokken uit negatieve ervaringen in het verleden. 
Als voorbeeld daarvan haalt de spreker aan dat 
voor een gezamenlijke deelname aan de Frankfurter 
Buchmesse ooit een verdeelsleutel van twee derde 
voor Nederland en een derde voor Vlaanderen werd 
gehanteerd. Dit resulteerde echter in een commerciële 
return die vrijwel volledig aan Nederland ten goede 
kwam. In de toekomst moet zulks in de mate van het 
mogelijke dus vermeden worden. 

De heer Luc Van den Brande spreekt verder zijn 
tevredenheid uit over het voornemen om – het weze 
bilateraal of via de Benelux – de banden met Noord-
Rijnland-Westfalen aan te halen. Het betreft hier 
immers een in alle opzichten belangrijke buur, die als 
partner ten volle moet ingeschakeld worden in het 
Vlaamse beleid van goed nabuurschap. 

A.2. Tussenkomst van de heer Karim Van Overmeire 

Bij de aanvang van zijn tussenkomst verklaart de heer 
Karim Van Overmeire dat de Vlaams Belang-fractie 
ten volle achter de optie staat waarbij Nederland 
voor Vlaanderen dé prioritaire partner bij uitstek is. 
De diverse reeds bestaande Vlaams-Nederlandse ini-
tiatieven verdienen het dan ook om geconsolideerd te 
worden. Omgekeerd is het echter maar de vraag of 
Nederland wel een even groot belang hecht aan zijn 
relaties met Vlaanderen. Er bestaan immers meerdere 
indicaties voor dat hieraan geredelijk getwijfeld mag 
worden. De visie op Nederland en Vlaanderen als 
één grote belanggemeenschap die waar mogelijk tot 
strategische allianties komt, is derhalve mogelijks wat 
eenzijdig. 

Volgens de heer Van Overmeire is het historisch gron-
dig fout gelopen in 1830.  De scheiding der Neder-
landen is voor Vlaanderen immers ronduit een ramp 
geweest. Onder andere voor wat betreft onderwijs, 
cultuur en taalgebruik, heeft de Vlaamse Beweging 
er bijna honderd jaar over gedaan om de negatieve 
gevolgen van de Belgische onafhankelijkheid enigs-

zins te keren. Hetzelfde geldt overigens voor de ver-
fransing van Brussel. De heer Van Overmeire duidt 
de gebeurtenissen van 1830 als een combinatie van 
twee nefaste fenomenen. Met name ging het hier om 
een Waals-Franse machtsgreep die gevolgd werd door 
een – logische – afstoting van het (ondankbare) Zui-
den door het Noorden. Dit laatste werkt tot de dag 
van vandaag door in een zekere neiging van Neder-
land om zich, vooral ten aanzien van Vlaanderen, wat 
zelfgenoegzaam op zichzelf  terug te trekken. Dat, op 
de periode 1815-1830 na, Noord en Zuid ondertus-
sen al bijna vier eeuwen van elkaar gescheiden doet 
natuurlijk ook geen goed aan de Nederlandse belang-
stelling voor Vlaanderen. Pas het laatste decennium 
lijkt de relatie dan ook opnieuw wat uit te klaren.

De heer Van Overmeire stelt verder vast dat in de 
strategienota een pleidooi gehouden wordt voor het 
vormen van een cluster van kleine staten in Europa. 
Persoonlijk heeft hij daar geen enkel probleem mee. 
Wel wijst hij erop dat Nederland een soevereine staat 
is (die ook volwaardig EU-lid is), daar waar Vlaan-
deren slechts een deelstatelijke entiteit is. Een der-
gelijk verschil in volkenrechtelijk statuut maakt een 
reële samenwerking binnen een dergelijk cluster zijns 
inziens erg moeilijk. Er mag dus geredelijkerwijze 
geconstateerd worden dat staatsrechtelijke onafhan-
kelijkheid, in tegenstelling tot wat hier soms beweerd 
wordt, zeker geen achterhaald concept is. Hij pleit 
er dan ook voor om de binnen het Belgisch verband 
bestaande Vlaams-Waalse latrelatie te vervangen 
door een nieuwsoortige Vlaams-Nederlandse latver-
houding. 

Ook qua taalgevoeligheid verschillen Nederland en 
Vlaanderen behoorlijk sterk van elkaar. Een en ander 
is het logische gevolg van het feit dat Nederland, in 
tegenstelling tot Vlaanderen, nooit een taalstrijd 
gekend heeft. Recent lijkt er echter ook een zekere 
kentering te komen in de ietwat zelfgenoegzame hou-
ding die daaruit is voortgevloeid. Het voorstel van 
sommige Nederlandse bewindslieden om op straat 
het gebruik van het Nederlands te verplichten is daar 
een voorbeeld van. De spreker ziet Vlaanderen en 
Nederland naar de toekomst toe dan ook optreden 
als hechtere partners in taalaangelegenheden.

Afsluitend formuleert de heer Van Overmeire nog 
enkele bemerkingen van eerder punctuele aard. Zo 
onder andere over hoe men het Vlaams-Nederlands 
huis deBuren verder zal uitbouwen als gemeen-
schappelijke vitrine voor Vlaanderen en Nederland 
in Brussel. Ook is het hem niet duidelijk hoe men 



11 Stuk 610 (2005-2006) – Nr. 2

precies de beeldvorming over Vlaanderen in Neder-
land zal meten en bij wie men dat zal doen. Zal men 
zulks enkel meten bij de beleidsmakers of  ook bij de 
man in de straat? Hij wenst tevens te vernemen wat 
de intenties van de minister zijn met betrekking tot 
het in 2010 aflopende Beneluxverdrag. Is het groe-
peren van alle momenteel reeds bestaande Vlaams-
Nederlandse verdragen (i.c. het Vlaams-Nederlands 
Cultureel Verdrag, de Maas- en Scheldeverdragen 
enzovoort) tot één groot Vlaams-Nederlands verdrag 
als vervanger voor het Beneluxverdrag een mogelijke 
optie? Het bundelen van die diverse nu nog losse 
componenten ware zijns inziens ook naar de buiten-
wereld toe een duidelijk signaal van het bestaan en 
de hechtheid van een Vlaams-Nederlandse strategi-
sche alliantie. Ter zake is de heer Van Overmeire ech-
ter niet optimistisch gestemd. Het feit dat men zich 
in de strategienota op dit punt veeleer op de vlakte 
houdt, lijkt er immers op te wijzen dat men het niet 
zal aandurven om afscheid te nemen van de Benelux. 
In het verlengde daarvan betreurt de spreker ook dat 
het document erg summier is met betrekking tot de 
eerder geopperde piste van een gezamenlijk Vlaams-
Nederlands optreden in het buitenland. 

Bij wege van conclusie bevestigt de heer Van 
Overmeire tenslotte dat de Vlaams Belangfractie elk 
beleid zal steunen dat Vlaanderen dichter bij het pri-
oritaire partnerland Nederland kan brengen. 

A.3. Tussenkomst van mevrouw Miet Smet

Mevrouw Miet Smet stelt vast dat de voorliggende 
Strategienota Nederland de eerste is van hele reeks. 
Soortgelijke strategienota’s werden immers aangekon-
digd voor al onze buurlanden. Voor Frankrijk zou er 
zelfs nog een aparte Strategienota Noord-Frankrijk 
komen. Ze vindt het interessant en innovatief  dat er 
binnen de Vlaamse overheid op een gestructureerde 
manier wordt nagedacht over de samenwerking met 
onze buurlanden. 

Ze wijst er daarbij wel op dat Vlaanderen en Neder-
land de zaken nogal eens vanuit een verschillende 
invalshoek benaderen. Zo is Vlaanderen eerder 
gevoelig voor de culturele invalshoek van de dingen, 
terwijl Nederland bijna steevast de zaken vanuit een 
economische invalshoek bekijkt. De kwestie van het 
taalgebruik voor het Europees patent is hiervan een 
sprekend voorbeeld. Vlaanderen staat er in die kwes-
tie op dat alles ten allen tijde ook naar het Nederlands 
wordt vertaald, terwijl de Nederlandse overheid van-

uit het oogpunt van de kostprijs, bereid is te verzaken 
aan het gebruik van het Nederlands. Het gebruik van 
alle officiële talen van de EU voor elk patent, zou een 
dergelijk Europees patent – vooral in vergelijking met 
een soortgelijk patent dat in de Verenigde Staten kan 
worden genomen – immers veel te duur maken. In 
het licht van deze verschillende gevoeligheden dient 
het in de strategienota gehanteerde uitgangspunt dat 
Vlaanderen samen met Nederland moet optreden 
om de positie van het Nederlands in Europa en in de 
wereld te versterken, dus toch enigszins gerelativeerd 
te worden. 

Het lid laat verder opmerken dat bij vele Vlamin-
gen nog een zeker minderwaardigheidsgevoel heerst 
ten aanzien van de Nederlanders. Deze frustratie is 
haars inziens volledig onterecht. Vlaanderen doet het 
in veel opzichten zelfs beter dan Nederland en heeft 
in de samenwerking met Nederland dus wel degelijk 
zelf  ook iets te bieden. Meer en meer Nederlandse 
bewindvoerders onderkennen trouwens dat Vlaan-
deren voor Nederland een interessante partner kan 
zijn. 

Aangaande de wat problematische toekomst van het 
Benelux-samenwerkingsverband situeert mevrouw 
Smet de kern van het probleem vooral bij de Frans-
talige onwil om hiervan echt iets te maken. Dat Wal-
lonië zo aarzelend en zelfs weigerachtig staat ten 
aanzien van de Benelux is trouwens in zekere zin 
logisch. Vlamingen en Nederlanders samen, maken 
van de Benelux immers een dominant Nederlandsta-
lige aangelegenheid. Ze ziet dan ook niet goed in hoe 
men hiervan een werkbaar en voor de Franstaligen 
aanvaardbaar gegeven kan maken. 

Mevrouw Smet pleit er verder ook voor om een ver-
regaande mediasamenwerking op te zetten tussen 
Vlaanderen en Nederland. Het satellietkanaal BVN 
(het Beste van Vlaanderen en Nederland) vormt 
daartoe reeds een eerste aanzet. Haar bezorgdheid 
in deze is ingegeven door het feit dat Europa, ten 
gevolge van zijn taalkundige versnippering, geen 
afdoende tegengewicht kan bieden voor het Ameri-
kaanse media-overwicht. 

Mevrouw Miet Smet heeft verder ook persoonlijk 
kunnen vaststellen dat men in de sectorale samen-
werking tussen Vlaanderen en Nederland zeer goede 
ervaringen heeft qua samenwerking in concrete dos-
siers en dit zowel op ambtelijk als op politiek gebied. 
Zo is er bijvoorbeeld in het Scheldedossier bijzonder 
goed samengewerkt in een gemeenschappelijke amb-
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telijke werkgroep én is er ook een zeer constructief  
overleg geweest tussen de verschillende betrokken 
stakeholders (politici, werkgevers, landbouwmid-
dens, milieugroepen enzovoort). Precies omdat alle 
betrokkenen belang hebben bij een goede uitvoe-
ring van de Scheldeverdragen is men er – ondanks 
de onmiskenbare verschillen in ambtelijke cultuur 
en bestuurlijke opbouw – in geslaagd een zeer goed 
systeem en instrumentarium voor grensoverschrij-
dende samenwerking te ontwikkelen. Het samenwer-
kingsmodel dat men in Antwerpen ontwikkeld heeft 
zal mevrouw Smet dan ook integraal toepassen op 
de Vlaams-Nederlandse samenwerking inzake het 
kanaal Gent-Terneuzen. Een dossier waarin zij een 
leidende rol speelt.

Afsluitend stelt mevrouw Smet dan ook dat ze posi-
tief  staat ten opzichte van een doorgedreven samen-
werking met Nederland. Vlaanderen moet in die 
samenwerking ook voldoende zelfbewustzijn aan 
de dag leggen, aangezien het zelf  heel wat te bieden 
heeft aan de Nederlandse partner. De samenwer-
king zal ook des te constructievers zijn naarmate ze 
over concrete dossiers gaat waar de beide partijen bij 
gebaat zijn. 

Inpikkend op dat laatste, merkt de heer Luc Van den 
Brande op dat de Vlaams-Nederlandse samenwerking 
zijns inziens niet louter punctueel mag zijn. Samen-
werking in concrete dossiers mag geen substituut 
worden voor een meer algemene politieke samenwer-
king tussen Nederland en Vlaanderen. Het was ove-
rigens pas nadat men aan de Nederlandse overheid 
diets gemaakt had wat de nieuwe institutionele rea-
liteiten waren binnen België, dat ze bereid waren om 
dossiermatig samen te werken met de Vlaamse over-
heid. Het door mevrouw Smet aangehaalde Schel-
dedossier is hiervan een schoolvoorbeeld. In casu 
heeft het tweeëntwintig jaar geduurd vooraleer het 
Vlaams-Nederlandse overleg over de Schelde zelfs 
maar op gang kwam. 

A.4. Tussenkomst van de heer Ludwig Caluwé

De heer Ludwig Caluwé is verheugd dat er in deze 
strategienota eindelijk een duidelijke visie is uitge-
werkt met betrekking tot ons belangrijkste buurland. 
Enkele jaren geleden heeft hij aan toenmalig minis-
ter-president Dewael iets dergelijks gevraagd, maar 
dat werd toen niet gerealiseerd. Hij dankt minister 
Bourgeois dan ook voor het maken van deze denk-
oefening.

Als ‘grensbewoner’ voelt hij zich rechtstreeks betrok-
ken bij deze problematiek. Zijns inziens moeten 

parlementsleden zich ook bezighouden met de pro-
blemen van hun straat. Vermits zijn straat eindigt in 
Nederland, kan hij de visu vaststellen dat de grens 
in het dagelijks leven meer en meer vervaagt. Men-
sen gaan over de grens wonen, werken, winkelen, zich 
ontspannen en knopen er relaties aan. Ze maken zelfs 
gebruik van welzijns- en gezondheidsvoorzieningen 
over de grens. 

Tegelijkertijd blijft die grens echter nog altijd een 
realiteit. Doordat het dagelijks leven zich voor steeds 
meer mensen gedeeltelijk over de grens afspeelt, wordt 
men er ook steeds meer mee geconfronteerd. Op 
sommige punten wordt de grens trouwens opnieuw 
belangrijker. Door een aantal evoluties groeien de 
systemen van de sociale zekerheid bijvoorbeeld uit 
elkaar. Door de wijzigingen aan het Nederlandse 
systeem van zorgverzekering wordt het voor wie in 
Nederland werkt of gewerkt heeft, problematisch om 
in België te wonen. Ook het aantal grensoverschrij-
dende buslijnen is de laatste tijd verminderd. Door 
de verregaande vermarkting van het busvervoer 
in Nederland wordt het namelijk moeilijker om de 
beide systemen op elkaar te laten aansluiten. Sinds 
vorig jaar is er ook geen grensoverschrijdend drin-
gend medisch vervoer meer omdat het Nederlandse 
ziekenhuis in Rozendaal voor zijn spoeddienst niet 
meer erkend wordt in België omdat het niet aan de 
Belgische federale normen beantwoordt. 

Het beleid moet dus opnieuw meer inspanningen 
doen om bepaalde zaken beter op elkaar af  te stem-
men in de grensgebieden. In dat licht zou het volgens 
de heer Caluwé zinvol zijn om het contact tussen de 
Vlaamse overheid en de drie zuidelijke Nederlandse 
provincies te intensiveren. Hij vraagt ook structurele 
ondersteuning voor de contacten tussen de lokale 
besturen die als eersten met de grensoverschrijdende 
problemen worden geconfronteerd. De lokale bestu-
ren proberen de burgers te helpen, maar kunnen 
doorgaans zelf geen oplossing uitwerken omdat ze op 
een onvoldoende grote schaal werken. Op dit ogen-
blik is er een projectmatige financiering via Interreg. 
Voor de opbouw van de nodige capaciteit, bijvoor-
beeld voor de uitbouw van een kenniscentrum dat 
de gemeenten kan helpen bij het oplossen van grens-
overschrijdende problemen, is er echter ook structu-
rele hulp nodig. De ondersteuning die van start ging 
in de periode 1995-99 en die werd afgebouwd door 
de vorige regering, zou volgens de spreker dan ook 
hervat moeten worden. Vlaanderen voelt zich soms 
gefrustreerd omdat de liefde voor Nederland maar 
van een kant komt. In de grensgebieden komt de 
liefde echter van twee kanten. Door op die situatie in 
te spelen, kan er op termijn ook in Den Haag iets ten 
goede veranderen. 
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A.5. Tussenkomst van de heer Marnic Demeulemeester

De heer Marnic Demeulemeester stelt vast dat de Stra-
tegienota Nederland niet zo veel aandacht besteedt 
aan het aspect toerisme, dat nochtans een belangrijk 
economisch gegeven is. Vlaanderen is een belangrijke 
toeristische bestemming voor Nederlanders, vooral 
voor fiets- en wandeltoeristen. Hij is van oordeel dat 
Vlaanderen goed aanwezig is op vakantiebeurzen, 
onder andere op die van Utrecht, een van de belang-
rijkste vakantiebeurzen van Europa. Hij vraagt zich 
echter af of Toerisme Vlaanderen de gebiedsgerichte 
werking niet nog beter moet ondersteunen, zodat ook 
de provincies, de regio’s en de steden nog meer pro-
motie kunnen voeren in Nederland. 

Hij stelt vast dat de verbroederingen tussen Vlaamse 
en Nederlandse steden en gemeenten tot heel wat 
samenwerkingsverbanden hebben geleid op cultureel 
en sportief  vlak. Zijn stad, Oudenaarde, is verbroe-
derd met Bergen-op-Zoom, een stad van tachtigdui-
zend inwoners. In dat verband wordt nu ook meer 
nadruk gelegd op economische samenwerking. Hij 
acht het zeer wel mogelijk dat de Nederlanders meer 
belangstelling hebben voor een dergelijke vorm van 
samenwerking. 

A.6. Tussenkomst van de heer Luk Van Nieuwenhuysen 

Als afstammeling van een Vlaams-Nederlands echt-
paar is de heer Luk Van Nieuwenhuysen er bijzon-
der verheugd over dat Nederland prioritair aan bod 
kwam voor het opstellen van een strategienota. 

In de strategische doelstelling 3 is onder meer sprake 
van het aanhalen van de banden tussen het Vlaams 
Agentschap voor Internationaal Ondernemen (afge-
kort VLAIO) en verschillende Nederlandse organisa-
ties. Van de gewenste samenwerking op het vlak van 
export en investeringen is tot nog toe echter weinig 
concreets in huis gekomen. Er zijn ontmoetingen 
geweest tussen de directies van het VLAIO en van de 
Nederlandse Economische Voorlichtingsdienst (afge-
kort EVD). Er werd ook samengewerkt naar aanlei-
ding van een aantal initiatieven in het kader van de 
Euregio Maas-Rijn. Maar van een structurele samen-
werking is nog niet veel in huis gekomen. Er werd 
veel aandacht besteed aan Nederland als afzetmarkt, 
maar van het gezamenlijk bewerken van buitenlandse 
markten is zeker geen sprake. 

Dat Vlaanderen en Nederland op sommige vlak-
ken grote concurrenten zijn van elkaar, is daarvoor 
geen voldoende verklaring. Hij verwijst ter zake 
naar de toenemende samenwerking met het Waalse 

Gewest inzake export en investeringen, terwijl ook 
daar onmiskenbaar sprake is van concurrentie. Zelfs 
binnen Vlaanderen zijn er concurrerende firma’s. 
De tactische hindernissen die worden opgesomd op 
pagina 99 van de nota, lijken hem overbrugbaar. De 
deontologische code met de provincie Zeeland, waar-
over de heer Van den Brande het had, illustreert dat 
afspraken wel degelijk mogelijk zijn. Hij citeert een 
passage in de strategienota: “Een belangrijk nadeel is 
dan weer het gebrek aan herkenbaar profiel waaron-
der deze samenwerking zou gebeuren, een nadeel dat 
bij de samenwerking met de andere Belgische gewes-
ten een voordeel kan betekenen wanneer onder het in 
het buitenland duidelijke profiel België kan worden 
gewerkt.”. Het verwondert hem dat een dergelijke 
passage voorkomt in een document dat door de heer 
Bourgeois is ondertekend. Hij is het daarmee niet 
eens. Hij denkt dat er zeker mogelijkheden zijn voor 
samenwerking met Nederland. Samenwerking kan 
voordelig zijn, zowel voor het Nederlandse als voor 
het Vlaamse bedrijfsleven. Daartoe is echter politieke 
wil nodig. Deze opmerking, die betrekking heeft op 
een gezamenlijk optreden van Vlaanderen en Neder-
land in het buitenland, heeft hij eerder al gemaakt ten 
aanzien van mevrouw Moerman.

A.7. Tussenkomst van mevrouw Stern Demeulenaere

Voor mevrouw Stern Demeulenaere is deze strategie-
nota een stap in de goede richting. Ze is niet van plan 
om de minister naar zijn prioriteiten te vragen, want 
dat zijn er heel wat. Ze wil wel weten of  de minis-
ter van plan is het voortgangsrapport op te nemen in 
zijn beleidsplannen van de volgende jaren, zodat een 
opvolging van de strategienota mogelijk wordt. 

Net zoals de heer Demeulemeester stelt ze vast dat 
een punt van de strategienota gewijd is aan toerisme. 
In de operationele doelstellingen is er daarover echter 
niets terug te vinden. Ze wil weten waar de minister 
op dat vlak naartoe wil. Als de doelstellingen van de 
strategie niet geoperationaliseerd worden, dreigen ze 
immers dode letter te blijven. 

A.8. Tussenkomst van de heer Erik Arckens

De heer Erik Arckens wil de zaak benaderen vanuit 
de invalshoeken Cultuur en Media, twee terreinen die 
de minister liggen. Onlangs is er een discussie geweest 
over De Brakke Grond. Vijfentwintig jaar geleden 
was het de bedoeling om de Vlaamse cultuur aldus 
een opstapje te geven in Nederland. Een vijftal jaar 
geleden werd beweerd dat er in De Brakke Grond 
niet zoveel gebeurt. Nu beweren sommigen dat De 
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Brakke Grond een hernieuwde impact heeft op het 
culturele gebeuren. Galerijhouders komen er langs en 
er worden lezingen gehouden over Vlaamse orkesten. 
De Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media 
overweegt trouwens om zelf  eens een kijkje te gaan 
nemen. 

Hij heeft van de minister vernomen dat er in de 
Nederlandse Tweede Kamer een resolutie goedge-
keurd zou zijn over de samenwerking met Vlaande-
ren op mediavlak. Hij wil weten hoe men dat moet 
interpreteren. Denkt men aan een cultuurkanaal 
zoals Arte, aan een zender die een meer gepopula-
riseerde cultuur moet brengen of  aan een samen-
werking in het kader van de digitalisering? Hij is blij 
dat Arte bestaat, maar toch blijft dat een nichezen-
der die slechts een tot twee procent van de Franse 
en Duitse bevolking bereikt. Hij wil vooral weten 
of  de liefde van Nederland voor Vlaanderen op het 
vlak van media en cultuur verder gaat dan het louter 
commerciële aspect. Indertijd heeft hij aan minister 
Anciaux gevraagd waarom Vlaamse televisieseries 
op de Nederlandse televisie ondertiteld moeten wor-
den. Die ondertiteling kwam volgens hem neer op 
een afbouw van de specifieke relatie met Nederland. 
Wat in de richting gaat van een culturele versmelting, 
meer bepaald op mediavlak, kan hij daarentegen 
alleen maar toejuichen.

A.9. Tussenkomst van mevrouw Sabine Poleyn

Mevrouw Sabine Poleyn stelt dat de strategienota 
een interessant overzicht biedt van de samenwer-
king tussen Vlaanderen en Nederland. Inzake het 
luik Onderwijs merkt ze op dat de NVAO (de Neder-
lands-Vlaamse Accreditatie Organisatie) – een mooi 
voorbeeld van Nederlands-Vlaamse samenwerking 
rond de hervorming van het hoger onderwijs na de 
Bologna-akkoorden – niet werd vermeld. De andere 
punten zal ze verder opvolgen binnen de Commissie 
voor Onderwijs. 

In het financiële overzicht viel het haar op dat het 
Vlaams-Nederlands instituut in Caïro, een Vlaams-
Nederlands samenwerkingsverband rond egypto-
logie en archeologie, door de aBB (administratie 
Buitenlands Beleid) werd gefinancierd. Ze wil weten 
waarom de financiering geleidelijk werd afgebouwd 
en waarom er vanaf  2004 helemaal niets meer werd 
betaald. Ze vraagt zich af  of  de financiering werd 
overgenomen door de begroting Onderwijs. Als de 
minister nu niet kan antwoorden op deze vraag, zal 

ze hierover te gelegener tijd wel eens een schriftelijke 
vraag stellen. 

B. ANTWOORDEN VAN DE MINISTER

Minister Geert Bourgeois bedankt alle fracties voor 
hun belangstelling voor deze nota en voor hun inte-
ressante opmerkingen. 

Hij verwijst naar de vakministers voor de speci-
fieke vragen, de vragen van mevrouw Poleyn over 
onderwijs, de vragen van de heer Arckens over cul-
tuur en de vraag van de heer Van Nieuwenhuysen 
over VLAIO. De vraag van mevrouw Poleyn over 
het Vlaams-Nederlands instituut in Caïro heeft wel 
betrekking op zijn bevoegdheid, maar hij kan er niet 
voor de vuist op antwoorden. Hij zal dat laten opzoe-
ken. 

De strategienota Nederland is een unilateraal Vlaams 
document. De uitvoering ervan vormt een uitda-
ging. Hij is het eens met de heer Van den Brande 
dat daarvoor politieke wil nodig is. Tijdens deze 
regeerperiode waren er herhaaldelijk intense contac-
ten op regeringsniveau. Op 16 maart is er opnieuw 
een onderhoud tussen de ministers-presidenten. De 
samenwerkingsverbanden worden dus verder uitge-
bouwd. 

De opmerkingen van de heer Van den Brande over 
historische elementen en over de samenwerking met 
de zuidelijke provincies van Nederland kan hij alleen 
beamen. De vroegere samenwerkingsverbanden die 
intussen verzwakt zijn, moeten opnieuw aangehaald 
worden. 

De discussie tussen de Vlaams Belangfractie en de 
heer Van den Brande over het volkenrechtelijk sta-
tuut moet volgens hem in de juiste context worden 
geïnterpreteerd. Volkenrechtelijk heeft Vlaanderen 
inderdaad de volheid van bevoegdheid. Vlaanderen 
kan zelfstandig verdragen afsluiten volgens het prin-
cipe ‘in foro interno in foro externo’. Dit moet echter 
gekoppeld worden aan de Vlaamse vertegenwoordi-
ging binnen de EU.

De minister verwijst naar de opmerkingen van 
diverse commissieleden, onder meer van de heer Van 
Overmeire, over het belang van de Benelux. Hij stelt 
dat de heer Van Overmeire vanuit zijn partijpolitieke 
context spreekt wanneer hij zegt dat Vlaanderen als 
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onafhankelijke staat een totaal ander samenwerkings-
verband kan nastreven. Hij benadrukt dat Vlaande-
ren op dit ogenblik een deelstaat is van België. Hij wil 
dat Vlaanderen betrokken wordt bij de besprekingen 
binnen de Benelux. Deze gedachte is ook in Neder-
land gerijpt door de contacten in verband met deze 
strategienota. Voor Nederlanders is het onderscheid 
tussen België en Vlaanderen immers niet zo duidelijk, 
zelfs niet op het hoogste politieke niveau. Het jaar 
2010 is niet meer zo veraf. Er is een grondige voor-
bereiding aan de gang. Aan de KULeuven wordt 
onderzocht welke rol Vlaanderen daarin het best kan 
spelen. 

Op de opmerking van de heer Van den Brande ant-
woordt de minister dat de deontologische code is 
opgenomen in het gedrukte document, op pagina 
172 onderaan. Met de opmerking over toekomstige 
partnerschappen en verdeelsleutels zal hij rekening 
houden. Hij is het eens met het uitgangspunt dat 
Vlaanderen een gelijkwaardige partner moet zijn. In 
‘Het beste van Vlaanderen en Nederland’ is de ver-
deelsleutel twee derden/een derde. Indien men belang 
hecht aan een volledige gelijkwaardigheid, zou een 
fiftyfiftyverdeling echter beter zijn. 

De piste om Noord-Rijnland-Westfalen te betrekken 
bij de Benelux is volgens hem heel boeiend, maar niet 
zo evident. Ook de heer Rutgers, minister-president 
van deze Duitse deelstaat, heeft uitdrukkelijk zijn 
belangstelling geuit voor een sterkere samenwerking. 
De heer Caluwe heeft onder meer hierover een vraag 
gesteld aan de minister-president. De heer Van den 
Brande heeft de banden met deze regio aangehaald. 
Binnen het grotere Europa is het goed om aandacht 
te besteden aan dergelijke grensoverschrijdende 
samenwerkingsverbanden. 

De minister neemt akte van de stelling van de heer 
Van Overmeire dat Nederland terecht wordt aanzien 
als de eerste prioritaire partner voor Vlaanderen. Hij 
had het over liefde die van twee kanten komt, al heeft 
hijzelf  die uitdrukking niet gebruikt. De minister 
stelt dat deze strategienota in Nederland niet onop-
gemerkt is voorbijgegaan, al bestaat er in Nederland 
geen strategienota Vlaanderen. Op 10 februari is er 
in Den Haag een bijeenkomst geweest op hoog amb-
telijk niveau, op vraag van Nederland. Zowel aan 
Vlaamse als aan Nederlandse kant waren zowat alle 
vakgebieden daarbij betrokken. De vertegenwoordi-
ger van de Vlaamse Regering in Den Haag, de heer 
Buyse, heeft de strategienota uitvoerig toegelicht, wat 
aanleiding heeft gegeven tot boeiende informele con-

tacten achteraf. Volgens de minister moet iedereen nu 
nagaan welke contacten er verder nog mogelijk zijn 
op parlementair, ministerieel en ambtelijk niveau. 
Voor zijn eigen beleidsgebieden heeft de minister 
alvast ambities in die richting, al moet hij toegeven 
dat Nederland soms wel een andere politieke cultuur 
heeft. Het was bijvoorbeeld niet gemakkelijk om een 
afspraak vast te leggen met zijn Nederlandse collega 
Medy van der Laan. Om te voorkomen dat de zaken 
op de lange baan zouden worden geschoven, werd 
nu afgesproken dat er eerst contacten zouden zijn op 
ambtelijk niveau. 

Op de opmerkingen van de heer Van Overmeire en 
van mevrouw Smet over de totaal verschillende taal-
gevoeligheid in Vlaanderen en in Nederland ant-
woordt de minister dat er in Nederland ook aandacht 
begint te groeien voor het behoud van de eigen identi-
teit binnen het grotere Europese geheel. Dat betekent 
echter niet dat Nederland dezelfde taalgevoeligheid 
zou hebben als Vlaanderen. De ondertiteling van 
Vlaamse televisieprogramma’s vindt hij daarvan een 
goed voorbeeld. In de commissie voor Media heeft 
hij al opgemerkt dat hij het ongehoord vindt dat men 
binnen eenzelfde taalgebied aan ondertiteling doet. 
Hij is niet gekant tegen ondertiteling, integendeel, 
maar volgens hem hoort dat thuis binnen teletekst. 
In het Spaanse of  in het Engelse taalgebied bestaat 
dat niet; Vlaanderen en Nederland zijn daarin uniek. 
Vlamingen en Nederlanders schrijven dezelfde taal. 
Ze hebben dezelfde – weliswaar vaak betwiste – spel-
ling. Inzake het gesproken woord groeien ze echter 
uit elkaar. Vóór de oprichting van de commerci-
ele zender keken veel Vlamingen naar Nederlandse 
omroepen. Nu is dat fel verminderd. Hij suggereert 
dat de Taalunie zou kunnen overwegen of de eenheid 
van het gesproken woord toch niet tot haar opdracht 
behoort. Volgens de minister is er hiervoor op dit 
ogenblik veel te weinig aandacht. In dat verband 
heeft hij bij de uitreiking van de Noord-Zuidprijs 
in Den Haag aandacht gevraagd voor het tienjarig 
bestaan van ‘Het beste van Vlaanderen en Neder-
land’. De daar aanwezige Nederlandse politici legden 
een grote gevoeligheid aan de dag voor het geschre-
ven woord. De minister wil daar werk van maken 
binnen zijn bevoegdheid voor Media, al behoort dat 
niet tot zijn functionele bevoegdheid. 

Voor de vraag over het Vlaams-Nederlands huis 
deBuren verwijst hij naar minister Anciaux, de vak-
minister. Men wil bij de doorsnee Nederlanders en 
bij de opiniemakers de beeldvorming meten en een 
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mediaonderzoek uitvoeren. De resultaten kunnen 
worden gebruikt bij de uitvoering van het beleid. 

De heer Karim Van Overmeire merkt hieromtrent op 
dat dit niet strookt met de formulering op pagina 37. 

De minister meent dat de opdracht niet beperkt is 
tot een onderzoek bij de opiniemakers. Hij is wel 
bereid dit nog eens na te kijken. De gunning van de 
opdrachten gebeurt bij delegatie en daarom krijgt hij 
de definitieve teksten niet meer te zien. 

Op de vraag van mevrouw Smet antwoordt hij dat er 
inderdaad andere strategienota’s komen. Die zullen 
achtereenvolgens gericht zijn op Noord-Frankrijk, 
Duitsland, Frankrijk in zijn geheel en het Verenigd 
Koninkrijk. Op een tussenvraag van mevrouw Smet 
antwoordt hij dat hij ook bereid is een strategienota 
Wallonië op te stellen, al werd dat niet opgenomen 
in de beleidsbrief. De vraag is of  men Wallonië als 
het buitenland wil beschouwen. Hij vindt dat men 
die kwalificatie best in het midden kan laten om een 
dispuut te voorkomen. Misschien kan daarover een 
motie van aanbeveling worden opgesteld. 

De heer Luc Van den Brande merkt op dat Wallonië 
in bepaalde regeerakkoorden – op sommige vlakken 
– ondergebracht werd bij het buitenlands beleid. 

De minister merkt op dat er inzake media nu al 
samenwerking is, namelijk via ‘Het beste van Vlaan-
deren en Nederland’ (BVN), een gezamenlijk satel-
liettelevisieproject waardoor Nederlanders en 
Vlamingen in het buitenland programma’s kunnen 
bekijken via de smart card. Er is een verhouding van 
twee derden tot een derde. De informatieve program-
ma’s van de VRT zitten daarop en worden heel druk 
bekeken. Het aandeel van de Vlaamse programma’s 
werd uitgebreid en de Vlaamse bijdrage werd wat ver-
hoogd. Een verdere uitbreiding is op dit ogenblik niet 
gepland. 

Hij merkt op dat de vragen eigenlijk de samenwer-
king tussen de publieke omroepen betreffen. De 
privé-omroepen vallen namelijk buiten de beleids-
aansturing. De motie van de Tweede Kamer heeft hij 
al toegelicht in de commissie voor Media. Het betreft 
een duidelijke aanbeveling aan de regering om te stre-
ven naar samenwerking tussen de publieke omroepen 
van Vlaanderen en van Nederland inzake producties 
en facilitaire aangelegenheden. Hij heeft alleen het 
beschikkende gedeelte gelezen dat werd aanvaard 
in de Tweede Kamer. De parlementaire behandeling 

ervan heeft hij evenwel niet nagelezen. Hij wil er zich 
dan ook niet over uitspreken of de aanbeveling alleen 
gemotiveerd is door een streven naar kostenefficiëntie 
of ook door andere motieven. 

De bespreking in de Nederlandse Tweede Kamer 
viel toevallig samen met de discussies in Vlaanderen 
over het digitale cultuurkanaal waarvan de minis-
ter gezegd heeft dat er moest worden gestreefd naar 
samenwerking met Nederland. Het Arte-model, dat 
slechts een klein bereik heeft in Frankrijk en Duits-
land, had hij daarbij niet onmiddellijk voor ogen, 
al hoeft men dat op termijn niet uit te sluiten. Hij 
benadrukt dat de openbare omroep meer cultuur 
moet brengen in de generalistische netten. Voor een 
cultureel themakanaal moet men in de eerste plaats 
streven naar samenwerking met Nederland op een 
aantal vlakken, wat sterk kostenbesparend zal wer-
ken en wat kan leiden tot grotere eenheid op het vlak 
van taal en cultuur en tot meer contacten. Als men 
de Koningin Elisabethwedstrijd zou uitzenden op 
een cultuurkanaal, dan is het uiteraard positief  als 
men dat kan doen voor een taalgebied van 22 mil-
joen inwoners. Men zal meer rechten betalen, maar 
de kosten kunnen worden gedeeld. Het grote pro-
bleem is dat men in Nederland opteert voor zes the-
makanalen die evenwel van een totaal andere aard 
zijn dan het driesporenbeleid van de VRT. Daar is 
het themakanaal een soort van recyclagekanaal dat 
zorgt voor heruitzendingen van de programma’s van 
de generalistische netten. Het cultuurkanaal zou een 
eigen inhoud krijgen. Het kan daarbij gaan om her-
uitzendingen, maar ook om actuele concerten en eve-
nementen. Er zou ook ruimte zijn voor een bredere 
benadering van wat op de generalistische zenders 
aan bod is gekomen. Het zou de bedoeling zijn op 
een creatieve manier eigen programma’s te brengen. 
De minister vindt het erg belangrijk dat er contac-
ten zijn. Daarom heeft hij aan de VRT gevraagd 
om gesprekken aan te knopen met de Nederlandse 
publieke omroep. De VRT zegt dat het heel moei-
lijk zal zijn omdat de beide omroepen vertrekken 
vanuit een totaal ander concept. De minister voert 
hetzelfde gesprek op het politieke niveau. Gezien de 
totaal andere visie zou het al een succes zijn als men 
erin zou slagen om een aantal dingen gemeenschap-
pelijk te doen, bijvoorbeeld bepaalde kosten delen 
en programma’s uitwisselen. Of  het nu uit liefde is 
of  uit noodzaak, een dergelijke samenwerking kan 
een begin zijn die in de toekomst misschien kan uit-
groeien tot een soort Arte, al moet men er wel over 
waken dat het geen nichezender wordt. Een cultuur-
kanaal mag niet voor een elite werken. Uiteindelijk 



17 Stuk 610 (2005-2006) – Nr. 2

is het de bedoeling meer mensen te laten participe-
ren in cultuur. Als samenwerking rond een cultureel 
kanaal onmogelijk blijkt, dan zal het voor andere 
thema’s wellicht nog veel moeilijker zijn. De minister 
is het eens met de stelling van mevrouw Smet dat de 
samenwerking ambtelijk en politiek goed verlopen is. 
Dat verdient volgens hem navolging in de problema-
tiek Gent-Terneuzen. 

De minister is het eens met de heer Caluwe dat het 
thema van de grensoverschrijdende busverbindingen 
kan worden aangekaart op alle mogelijke ontmoe-
tingsniveaus, ambtelijke en politieke. Het zou geen 
kwaad kunnen om aan de Nederlandse minister-pre-
sident een nota te overhandigen met een aantal zaken 
waarover op ambtelijk niveau contacten kunnen wor-
den opgenomen. 

De heer Ludwig Caluwe heeft in de nota gelezen dat 
het de bedoeling is Baarle-Hertog en Baarle-Nassau, 
die als grensgemeenten met de zwaarste problemen 
worden geconfronteerd, te ondersteunen. De andere 
grensgemeenten kennen echter dezelfde problemen, 
al zijn die misschien minder intensief. Hij vindt dat 
men moet nagaan of  de bestaande samenwerkings-
verbanden een intensievere structurele ondersteuning 
kunnen krijgen. 

De minister is het daarmee eens. Voor Noord-Frank-
rijk wordt gedacht aan grensoverschrijdende samen-
werkingsverbanden en wederzijdse voordelen. Voor 
Nederland worden de zaken ruimer bekeken en 
beperkt men zich niet tot de grensstreek. Misschien 
moeten bepaalde gremia en bepaalde nota’s meer 
specifieke aandacht besteden aan de problematiek 
van de grensstreken. Ook met de suggestie voor meer 
samenwerking tussen de provincies wil hij rekening 
houden. 

In antwoord op de opmerking van de heer Demeu-
lemeester zegt hij dat toerisme in dit document niet 
qualitate qua werd behandeld als vakmaterie, van-
daar dat de benadering ervan in de strategienota ook 
niet omstandig is. Als bevoegd minister geniet deze 
sector evidenterwijze echter zijn volle aandacht. In 
Nederland wordt veel toeristische promotie gevoerd 
voor de Vlaamse kust, voor Limburg – de provincie 
waar de meeste Nederlandse toeristen naartoe komen 
– en voor de Vlaamse kunststeden. Er komen bij-
voorbeeld veel Nederlandse toeristen naar Antwer-
pen. Elk jaar wordt aan Nederlandse journalisten een 
prijs uitgereikt voor berichtgeving over Vlaanderen. 
Binnen het kerntakendebat is er een zekere verde-
ling afgesproken waarbij Toerisme Vlaanderen zich 
meer richt op het buitenland en op de promotie van 
Vlaanderen in zijn geheel, van de Vlaamse kust en 

van de kunststeden. De provincies moeten de regio’s 
promoten en doen dat ook heel goed. De ene provin-
cie is daar eerder mee begonnen dan de andere. De 
koplopers worden echter razendsnel ingehaald door 
de andere provincies. De gemeenten werken op het 
lokale vlak. Hij pleit voor het behoud van die taak-
verdeling, die een samenwerking niet uitsluit. 

Hij is het ermee eens dat verbroederingen een boeiend 
fenomeen zijn. De Vlaamse Vereniging van Steden 
en Gemeenten (afgekort VVSG) is op dat vlak het 
aanspreekpunt, ook voor buitenlandse stedenban-
den. Als bepaalde Nederlandse steden en gemeen-
ten belangstelling hebben, zal de VVSG dat bij de 
Vlaamse steden en gemeenten bekend maken. 

Hij denkt dat hij voldoende heeft geantwoord op de 
vraag van de heer Van Nieuwenhuysen. Hij stelt voor 
dat deze daarover ook mevrouw Moerman zou aan-
spreken. 

Op de opmerking van mevrouw Demeulenaere ant-
woordt hij dat er zeer zeker opvolging zal zijn. Hij 
veronderstelt dat de beslissing op pagina 55 aan de 
aandacht van mevrouw Demeulenaere ontsnapt 
is. Tegen eind 2007 moet aan de Vlaamse Regering 
een tussentijds rapport worden voorgelegd over de 
uitvoering van de strategische en operationele doel-
stellingen, aan de hand van meetindicatoren. In de 
beleidsbrieven zal telkens aandacht worden besteed 
aan de partnerlanden. De minister is bereid om daar-
over op dat moment van gedachten te wisselen. 

De heer Luk Van Nieuwenhuysen gaat in op de 
opmerking over het al dan niet opstellen van een 
strategische nota voor Wallonië. Hij denkt dat men er 
niet moet voor terugschrikken om Wallonië als bui-
tenland te beschouwen. Vlaanderen werd immers ook 
vermeld in een Waals document over buitenlandse 
investeringen. Naar aanleiding daarvan heeft hij bij 
mevrouw Moerman cijfers opgevraagd over Waalse 
investeringen in Vlaanderen, maar die blijken niet 
beschikbaar te zijn. Wallonië beschouwt Vlaanderen 
dus als het buitenland, maar het omgekeerde is voor-
alsnog niet het geval. Hij stelt dat Vlaanderen Wal-
lonië gerust kan beschouwen als een aparte entiteit, 
waarvoor een strategienota kan worden opgesteld, en 
waarvoor cijfers kunnen worden bijgehouden. 

Mevrouw Miet Smet repliceert dat men Wallonië 
daarom nog niet als het buitenland hoeft te bestem-
pelen. 

Mevrouw Stern Demeulenaere merkt op dat er een 
strategische doelstelling is inzake toerisme, maar dat 
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er in de operationele doelstellingen daarvan niet veel 
terug te vinden is. 

De minister antwoordt dat Nederland inzake toe-
risme hoe dan ook een prioritair land is voor Vlaan-
deren, ook al is dat in deze nota misschien minder 
sterk uitgewerkt. Het aantal Nederlandse toeristen 
neemt nog toe, zowel aan de kust als in de andere 
gebieden. Het is zeker niet de bedoeling daaraan 
minder aandacht te besteden. Hij wil dat – mits de 
nodige voorbereiding – gerust nog wel eens omstan-
diger toelichten in deze commissie die ook bevoegd 
is voor Toerisme, bijvoorbeeld naar aanleiding van 
een vraag om uitleg. De promotie van Vlaanderen 
als toeristische bestemming wordt beschouwd als een 
kerntaak, maar de marketinginspanningen terzake 
kan hij niet uit het hoofd aanhalen.

De verslaggever, De voorzitter,

Miet SMET  Karim VAN OVERMEIRE

––––––––––––––––––––––


